

## EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Tuesday, June 3, 1975

• 1532

[Text]

**The Chairman:** Gentlemen, we will resume consideration of Bill C-8, An Act to establish a national petroleum company. We are on Clause 2.

On Clause 2—Definitions

**The Chairman:** I would like to welcome the honourable Donald S. Macdonald, Minister of Energy, Mines and Resources. Assisting him is Mr. J. T. Lyon, Senior Legal Adviser of the Department of Energy, Mines and Resources.

The first questioner today will be Mr. Andre.

**Mr. Andre (Calgary Centre):** Thank you, Mr. Chairman. Since our last meeting on this subject, Mr. Chairman, and through you to the Minister, there has been a fair amount of press comment about a subject which was raised in this Committee on previous occasions, namely, the position that Petro-Can would occupy in respect of northern lands. I think some very valid concerns have been expressed by some members of industry in this regard. As a result of this speculation, I would like to quote from the title of an editorial in the May 31 edition of *The Financial Post*:

To clear the air on Petro-Can

Would the Minister now be in a position to expand on some of his earlier answers to questions in this regard?

**Hon. Donald S. Macdonald (Minister of Energy, Mines and Resources):** Mr. Chairman, I would have hoped that the Editor of *The Financial Post* might have read the Committee proceedings. I can understand that he would probably find them rather tedious in the sense that the questions were so repetitive, but it was stated there, and it was stated many times, that this bill does not have any effect whatsoever on the rights of this or any other corporation on lands under the administration of the Government of Canada. That there is indeed a legislative proposal under the jurisdiction of the Minister of Indian Affairs and Northern Development which is now being discussed with industry which will probably come before Parliament next fall and which will deal with this question, but since this bill does not deal with the question of northern lands in any way, it seems to me that perhaps the editorial writer might be advised to read the bill and read some of the evidence before he puts pen to paper again.

It seems to me that the position we have taken repeatedly is the intelligent one, namely, that we should deal with the question of northern lands within the context of the northern lands legislation and not in the context of this bill, which is no sense purports to deal with that administration.

**Mr. Andre (Calgary Centre):** No, but this bill would establish a Crown corporation of some sort, whether it in fact is a Crown corporation of the usual sort that Canadians are used to or whether in fact it is merely an appendage of the Department of Energy, Mines and Resources will really depend on the treatment given certain amendments that have been proposed, but to the extent that . . .

## TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le mardi 3 juin 1975

[Interpretation]

**Le président:** Messieurs, nous allons reprendre l'examen du Bill C-8, Loi créant une société nationale du pétrole. Nous en sommes à l'article 2.

Article 2—Définitions

**Le président:** Je voudrais souhaiter la bienvenue à l'honorable Donald S. Macdonald, ministre de l'Énergie, des Mines et des Ressources, ainsi qu'à M. J. T. Lyon, premier conseiller juridique auprès de ce même ministère.

Le premier orateur sera M. Andre.

**M. Andre (Calgary-Centre):** Merci, monsieur le président. Depuis la dernière séance où nous avons discuté de ce sujet, monsieur le président, une question qui y avait été soulevée a fait couler beaucoup d'encre dans la presse; il s'agit de la position que Petro-Can adopterait en ce qui concerne les terres du Nord. Certains membres de ce secteur industriel ont manifesté des inquiétudes à mon avis très justifiées. Je voudrais à ce sujet vous citer le titre d'un éditorial qui a paru dans le numéro du 31 mai du *«Financial Post»*:

D'où la nécessité d'éclaircir la situation en ce qui concerne Petro-Can.

Le ministre pourrait-il en conséquence préciser certaines réponses qu'il a déjà données dans ce domaine?

**L'hon. Donald S. Macdonald (ministre de l'Énergie, des Mines et des Ressources):** Monsieur le président, il aurait été souhaitable que l'auteur de cet article ait lu les délibérations du Comité. Certes, il les aurait sans doute trouvées monotones car les questions qui y sont posées se répètent souvent; toutefois, il y a été indiqué, à plusieurs reprises, que ce bill n'affecte nullement les droits de cette société, ou d'autres, sur les terres administrées par le gouvernement du Canada. En fait, une proposition législative a été faite au ministre des Affaires indiennes et du Nord canadien, qui en discute actuellement avec des représentants de l'industrie; cette proposition, qui porte sur cette question, sera sans doute soumise au Parlement dès l'automne prochaine. Cependant, étant donné que ce projet de loi ne porte absolument pas sur la question des terres du Nord du pays, il me semble que l'auteur de cet article aurait certainement dû lire le bill et les témoignages qui ont été présentés avant de le rédiger.

A mon avis, l'attitude que nous avons adoptée et que nous avons exposée à maintes reprises, est une attitude intelligente, à savoir que nous devrions examiner la question des terres du Nord du pays dans le contexte de la Loi sur les terres du Nord du pays, et non pas dans celui de ce projet de loi.

**M. Andre (Calgary-Centre):** D'accord, mais ce projet de loi va créer une société de la Couronne, que ce soit au sens usuel du terme ou que cette société constitue simplement un appendice du ministère de l'Énergie, des Mines et des Ressources; or, tout dépendra du sort qui sera réservé à certains amendements qui ont été proposés . . .